

## MENA Automotive and Aerospace Union Network

الدار البيضاء في 7 أكتوبر 2024

### نطالب بالانتقال العادل

يشهد القطاع الصناعي وخصوصاً قطاع السيارات بشمال افريقيا، تحولات وانتقالات متسارعة ناتجة عن التغيرات المناخية والانتقال الطاقى والتكنولوجي، وما صاحب ذلك من تزايد الاعتماد على المكننة (الروبوتيزم) والرقمنة، وهو ما يؤدي بدوره الى اختفاء وفقدان وظائف وظهور وظائف جديدة.

خلال اجتماعها في 6 - 7 أكتوبر 2024 في المغرب، ناقشت الشبكة النقابية الإقليمية لصناعة السيارات والطائرات التابعة للاتحاد الدولي للصناعات باستفاضة، تداعيات هذه التحولات والانتقالات وآثارها على العمال وظروف عملهم ومعيشتهم، حيث أكدت القيادات النقابية على التالي:

- المطالبة بالحفاظ على استدامة الوظائف الحالية والعمل على خلق فرص عمل جديدة تحترم حقوق العمال ومبادئ العمل اللائق لما فيه من صالح أطراف العملية الإنتاجية الثلاث.
- توفير الحماية الاجتماعية والبدايل والتعويضات الملائمة للعمال المعرضون لفقدان الوظائف خلال هذه التحولات لضمان الانتقال العادل من خلال حوار اجتماعي ناجح وفعال.
- إطلاق حوار اجتماعي وطني وقطاعي حول سياسات التحول في القطاعات الصناعية، والإشراك الفعلي للنقابات، وخصوصاً فيما يتعلق بتكثيف التكوين والتدريب وإعادة التأهيل والادماج وتطوير الكفاءات المهنية لملائمة هذه التحولات المتعددة.

#### المنظمات الموقعة

- الجامعة العامة للمعادن والإلكترونيك بالاتحاد العام التونسي للشغل.
- النقابة الوطنية للصناعات الحديدية والإلكترونيك بالكونفدرالية الديمقراطية للشغل.
- الجامعة الوطنية للحديد والصناعات التركيبية للمعادن والإلكترونيك بالاتحاد المغربي للشغل.
- نقابات الصناعات المصرية بالاتحاد المصري للنقابات العمالية.



## **MENA Automotive and Aerospace Union Network**

Casablanca, October 7, 2024

### **We Demand a Just Transition**

The industrial sector, specifically the automotive sector, in North Africa is witnessing rapid changes and transitions due to climate change, technological advancements, and the energy transition, including an increased reliance on automation (robotics) and digitization. As a result, some jobs have been lost, while others have been created.

During its meeting on October 6 and 7, 2024, in Morocco, the IndustriALL' MENA Automotive and Aerospace Union Network held in-depth discussions about the repercussions and impact of these transitions and transformations on workers, their working conditions, and their livelihoods. The union leaders agreed on:

- Calling for the preservation of existing jobs and working to create new job opportunities that respect workers' rights and the principles of decent work, benefiting the three production parties.
- Ensuring adequate social security, alternatives, and compensation for workers who are at risk of losing their jobs during the transitional period to guarantee a Just Transition through meaningful and effective social dialogue.
- Initiating a national and sectoral social dialogue on transition policies in industrial sectors, ensuring the active participation of trade unions, particularly in matters such as adapting qualification and training programs, re-skilling, integration, and developing the professional skills required to keep pace with these various transitions.

#### **Signatory organisations**

**Fédération Générale de la Métallurgie et de l'Electronique - FGME-UGTT**

**Syndicat Nationale des Industries de la Métallurgie et Electromécanique - SNIME-CDT**

**Fédération Nationale de la Métallurgie et des Industries Synthétiques Métallurgiques et Electroniques - FNMISME - UMT**

**Egyptian Industrial Unions - EIU - ECTU**